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P I R M O REIZI 
Šogad filoloģijas fakultā

tē pirmo reizi Universitātes 
vēsturē tiek lasīts speciāls 
kurss par latgaliešu literatū
ras vēsturi. To lasa pazīsta
mais latgaliešu literatūras zi
nātājs Viktors Vanags. Iepazī
šanās ar šo kopīgās latviešu 
literatūras sastāvdaļu papla
šina kopskatu gan par nāci
jas vēsturi un kultūrvēsturi, 
gan ari palīdz izprast mūsdie
nu tautas atmodas procesu. 

F ILOLOĢIJAS 
F A K U L T Ā T E S 

Ž U R N Ā L I S T I K A S 
K A T E D R A 1989. G A D A 

30. N O V E M B R A 
S E D E N O L Ē M A 

Žurnālistikas katedra uz
skata, ka militārās mācības 
pasniegšana šīs specialitātes 
studentiem nav lietderīga, jo 
praktiski nekādā veidā nav 
saistīta ar viņu pamatspeciall 
tāti. Mācību slodze studen
tiem ir loti liela un laiks, ko 
viņi pavada militārās mācības 
apguvē, nepieciešams profesi
jas studijām un padziļinātai 
kultūras vērtību apguvei. Tā
pēc Žurnālistikas katedra ne
uzskata par lietderīgu mili
tāro mācību (pat fakultatīvi) 
ietvert 1990./91. m. g. plānā. 

R I H A R D S TREIJS, 
Žurnālistikas katedras 

vadītājs 

L A T V I J A S 
U N I V E R S I T Ā T E S 

S T U D E N T U 
A R O D B I E D R Ī B A S 

KOMITEJA 
paziņo, ka visas 1989. gada 
piešķirtās un neizmaksātās 
prēmijas un pabalstus ( 1 % un 
4»/t fonda) jāizņem līdz šī 
gada 21. decembrim. 

1% un 4«/0 fonda naudas lī
dzekļi tiks izmaksāti 21. de
cembri. 

4% papildus tiks maksāts 
18. decembri. 

ВНИМАНИЮ СТУДЕНТОВ! 
ДНД Кировского района го

рода Риги переходит на новую 
форму работы: дежурства — 
оплачиваются (в рабочий день 
— 5—10 рублей, в выходные 
и праздничные дни — 10—15 
рублей), прежние цели ДНД 
сохраняются. 

Количество дежурств — по 
договоренности. Более подроб

ную информацию можно полу

чить в комитете комсомола 
ЛГУ (тел. 228320). 

И К Кировского района. 
Ко raksta «Universltas 

Rektors profesors JURIS Z A Ķ I S 

Vilnensis» 

P A R S T U D I J Ā M Ā R Z E M E S 
* 1988. gadā ārzemēs stu

dēja 25 Lietuvas studenti, 
t, i., aptuveni 0,07v« no vi
siem republikas studentiem. 

* Ikvienam Lietuvas augst
skolu pasniedzējam ir iespēja 
aptuveni reizi 14 gados lasīt 
lekcijas vai stažēties ārzemēs. 
Civ i l izētajā pasaulē šāda ie
spēja ir ik pēc 2—3 gadiem. 

* No 1969. gada 17 aspi
ranti no Viļņas universitātes 
mācījās ārzemēs — sociālis 
ma zemēs. Un vēl d iv i aspl 
rsnti no citām Lietuvas augst 
skolām. 

* Somijā katrs trešais stu
dents daļu studiju laika pa
vada ārzemēs. Mācās vienu 
semestri, raksta kursa darbu 
vai diplomdarbu. 

MŪSU ZVAIGZNE - PASAULES LĪMEŅA UNIVERSITĀTE 
Ir jau laikam labi, ka augstā

kās idejas zvaigzne ir principā 
nesasniedzama. Uz to var tikai 
iet un i e t . . . Bet šāda zvaigzne 
var būt arī mānīga — tuvāk 
pienākot izrādīties par vienkār
šu svecīti. Astronomi saka, ka 
tālo zvaigžņu gaisma var būt re
dzama arī tad, kad pašas zvaig
znes sen vairs nav. Un beidzot, 
ko darīt, kad pamatīgi melns 
debess ķermenis va i vienkārši 
mākonis uz i lgāku aizsedz mūsu 
idejas gaismas nesēju. Tad taču 
maldīšanās neizbēgama. 

Izeja ir tikai v iena — atrast 
zvaigzni katram sevī pašā, un 
nekad to nezaudēt. 

Totalitārisma cīnītāji iebildīs, 
ka šādas personības neveidos pū
li, kurām visas ga lvas var v i eg l i 
pavferst vienā virz ienā ar mājie
nu no augšas, un tāpēc nebūs 
kopējā atīstības ceļa dotajā vir
zienā. 

Es gan esmu pārliecināts, ka 
ci lvēki vairāk vai mazāk veik
smīgi vienmēr ir spējuši atšķirt 
gaismu no tumsas un tāpēc tiem 
nav vajadzīgs augstākās varas 
iededzinātais v is iem kopīgais 
prožektors. Atcerēsimies R. De
kartu, kurš jau vairāk nekā 
pirms 350 gadiem rakstīja: 

«Vese la is saprāts ir vistaisnī-
gāk sadalītā lieta pasaulē: jo ik
viens uzskata, ka ir ar to apgā
dāts tik labi, ka pat tie, kam vi
sai grūti būt apmierinātiem ci
tādā ziņā, nesteidz vēlēt ies vai
rāk veselā saprāta, kā viņiem ir. 
Un, tā kā nav domājams, ka vi
si maldās, tas drīzāk liecina, ka 
spēja precīzi spriest un atšķirt 
patieso no maldīgā, kas pēc bū
tības arī ir tas. ko mēdz saukt 
par veselo saprātu jeb prātu, da
bīgi piemīt visiem ci lvēkiem vie
nādā mērā: un l īdz ar to musu 
uzskatu dažādība rodas ne tādēļ, 
ka vieni būtu saprātīgāki par ot
r iem, bet v ienīg i no tā, ka mes 
vadām savas domas pa dažādiem 
ceļiem un nepētām vienas un tās 
pašas lietas. Jo nepietiek būt ve
sela prāta īpašniekam, pats sva

rīgākais lr to labi l ikt l i e tā » . 
Izgl ī t ība un zināšanas ne tikai 

padara spožāku gara gaismu, bet 
galvenais — Jauj savu prātu 
« l ab i l ikt l i e tā » . Tas nozīmē, ka 
mums — Universitātes pasnie
dzēj iem, ierādīta īpaša misija, 
īpaša sūtība, pildāms īpašs uzde
vums savas tautas priekšā. Ka
mēr ar tautu sapratām tās «aug
šējo s lāni » (valdošo partiju vai 
šķiru) mums atlika tikai vadī
ties no tā formulētajiem plāniem, 
uzdevumiem, lēmumiem un lo
zungiem, kuri bija pilni ar norā
dēm, kas tur augšā šķiet parei
zi un kas nē. Izpildītājiem jeb 
«apakšēj iem s lāņiem» atlika ti
kai visu to izpildīt. Tāpēc vē l 
l īdz šim savā augstskolā c ī t īg i 
reģistrējam specialitātes, kom
plektējam to grupas, nodrošinām 
speciālistu sadali un izlaidi. Pa
sniedzēji «a ts t rādā» slodzi un at
skaitās par rezultātiem īpašu rā
dītāju veidā, tādu, kas sevišķi 
ērti dažādiem kontrolētājiem un 
statistiķiem, galvenokārt, lai pie
rādītu se\* un pasaulei, ka esam 
civi l izēta valsts. Galaprodukts 

— jaunais speciālists ir tikai uz
skaites vienība ar stingri noteik
tu (atkal, lai v i eg lāk būtu uz
skaitītajiem) specialitātes numu
ru. Atbilstoši šiem numuriem 
tautas saimniecība « p l ā n o » 
vajadzību pēc augstskolas bei
dzējiem. Viss iet tik gludi, ka 
Jebkura izmaiņa var šo procesu 
tikai apgrūtināt. Tāpēc dabiski, 
vē l šodien daudzi birokrāti Ir 
neziņā: ko tad te jāpārkārto? 
Bet, ja jau liek to darīt, tad arī 
dara. Un pārkārto tikai izskata 
pēc, cenšoties saglabāt visas ie
priekšējās « i zdev ības » . 

Bet, ko darīsim mēs? Vai se
kosim modei, saukļiem, kritikai, 
gaidīsim norādījumus ko un kā 
darīt? Domāju, ka izeja ir t ikai 
viena: meklēsim savas zvaigznes 
— gan visi kopā, gan arī atse
višķi. Un visas tās uzskatīsim 
par v ienl īdz vēr t īgām, Jo kalpo
jam taču reizē kopējai, tā ar i 
katrs savai idejai. Tāpēc īsumā 

Izklāstīšu savu vadlīniju, kuru 
tādējādi nodošu apspriešanai un, 
balsošanai va i arī pi lnveidei . 

Uzskatu, ka mūsu visupirmais 
uzdevums ir dot pilsoņiem izgl ī 
tību pēc viņu pašu vē lmēm un 
iegribām, v ienlaic īg i apmierinot 
mūsu sabiedrības vajadzības pēc 
noteikta veida speciālistiem. 
Pašlaik spēka esošajā Latvi jas 
P S R konstitūcijā šis divdaļ īgais 
uzdevums fiksēts att iecīgi 6. 
nodaļas « La t v i j a s P S R pilsoņu 
pamattiesības, pamatbrīvības un 
pamatpienākumi» 43. pantā ar 
vārdiem: «La tv i j as P S R pilso
ņiem ir tiesības uz i zg l ī t ību» un 
3. nodaļas «Latv i jas P S R so
ciālā^ attīstība un kultūra» 25. 
panta ar vārdiem: «La tv i j as P S R 
pastāv un tiek pilnveidota vieno
ta tautas izgl īt ības sistēma, kas... 
gatavo to (Jaunatni) darbam un 
sabiedriskajai darbībai » . 

Nav grūti pamanīt, ka līdzši
nējā vispārējā plānošanas un lē
mumu izpildes un šīs darbības 
kontroles sistēmā par pirmo, ne
apšaubāmi, uzskatīja jauniešu sa
gatavošanu «darbam un sabied
riskajai darb ība i » . Tad ar ī iznā
ca, ka mūsu pasūtītājs, kuram 
bijām iemācījušies bez ierunām 
klausīt, bija «darbs un sabiedrī
ba » , kuru identif icējām ar «par
tiju un va ld ību » . Jaunietim bija 
atvēlēta tikai galaprodukta iegū
šanai nepieciešamā izejmateriāla 
loma. Bet izejmateriālus vajag 
tikai savlaic īg i un pietiekošā 
daudzumā un kvalitātē sagādāt. 
Tad konveijers «uzņemšana-izlai-
d e » var sekmīgi darboties un to 
apkalpojošie (pasniedzēj i ) sav
la ic īg i saņemt mēnešalgu un 
prēmijas. 

Lai cik ar ī skumjš un dau
dziem pat apvainojošs neliktos 
mūsu mācību iestādes salīdzinā
jums ar konveijerizētu fabarlku, 
tajā Ir pārāk daudz patiesas ana
loģi jas. Konvei jera sekmīgai 
darbībai nepieciešamas ne tikai 
izejvielas un operatori, bet arī 
st ingri noteikta detaļu padeves 
secība, operāciju pēctecība. 

Un nu pamēģināsim sākt ar 
otru minēto uzdevumu — jaunie
ša (pi lsoņa) konstitucionālajām 
tiesībām pašam izvēlēt ies sev tī
kamo izgl ī t ību. Kas notiks ar 
konveijeru? Detaļas pašas sāk 
noteikt, kur un kad tās ievieto
jamas! Vai tā iegūsim iepriekš 
ieplānoto «standartprodukcl ju»? 
Protams, ka nē. Bet tās taču ir 
beigas plānaml Tā taču var izrā
dīties, ka apvienības «Radio teh
n ika » konvei jers kādu dienu 
pavājo magnetofonu vietā sāks 
izdot labu veļas pulveri l Tas ne
kas, ka pircēj i , varbūt, būs lai
mīg i , bet būs taču plāna neiz
pilde, rājieni un paskaidrojumi 
visiem kontrolētājiem, par zau
dētajām plāna prēmijām nemaz 
nerunājot! 

Ceru, ka daži lasītāji Jau būs 
pamanījuši, ko šī Ironija nozīmē. 
Tāpēc ķeršos pie jauna, nekon-
v « i j e r i zē ta mūsu Universitātes 
modeļa izklāsta. Pieņemsim, ka 
tā ( L V U ) lr viena no Latvi jas 
augstskolām, kas izveidota tāpēc, 
ka Latv i jas pilsoņi vēlas iegūt 
izgl ī t ību. Tā nav v i en īg i v iņiem 
pieejamā augstskola, tomēr tāda, 
kādas citas šajā republikā nav. 
Jaunieši to izvēlas tāpēc, ķa Ie
pazinušies ar rokasgrāmatu (pa
gaidām tādas vē l nav ) , kurā sīki 
izklāstīts, ko šī augstskola p i e 
dāvā, respektīvi , ko tajā var Ie
mācīties, jeb apgūt. Apgūstamais 
sadalīts tematiskos « gaba l iņos » , 
ko šodien saucam par priekšme
t iem, bet ārzemēs dēvē par kur
siem ( n e j a u k t a r studiju gadiem, 
ko musu sistēmā saucam par 
kursiem). 

Ērtākai un elastīgākai (ari ra
došākai) studējamo priekšmetu 
jeb kursu izvēle i t iek savukārt 
sadalīti posmos viena mācību se
mestra (pusgada) garumā. 

Tas nozīmē, ka minētajā r o 
kasgrāmatā par L V U Ietverami 
šāda tipa apraksti: «Kvantu me
hānika», prof. Jānis Bērziņš. 

(Turpinājums 5. lpp.) 

Fukšu ballē Filoloģijas fakultāte bija fotogrāfs Mārtiņš TuptņS. 

SVEICAM ARĪ VISUS PĀRĒJOS FUKŠUS! 



«Jau visi krogi ciet...» 

Šķirstīju krāsainu, uz Latvi jas 
labākā — Līgatnes papīra ie
spiestu žurnālu. 

— O, kas tas tāds? — ap ma
ni sapulcējās ieinteresēto pūlīt is. 
Saņēmos, la i drosmīgi atbildētu: 

— Tas ir bezalkohola biedrī
bas « Z i eme ļb l ā zma » izdevums 
« E D G A R S » . 

— H i ! H l ! H i ! Ha! Ha! Ha! 
Hel He ! He ! — mana atbi lde bi
j a Izraisījusi vispārēju Jautrību. 

Kāpēc tikai daži no mums n e 
smīn par bezalkohola biedrībām, 
par atturībniekiem? Filozofs V i l 
nis Zariņš ( Intervi ja žurnāla 
« E D G A R S » 1. numurā) uzskata: 

— Not iek bēgšana no reālās 
dz īves . (. .) Kamēr nav atrisinā
ti pol i t iskie un ekonomiskie sa-
milzumi, morāle ir un pal iek 
tāds plāksteris, kas vienam ot

ram pal īdz, bet situāciju kopu
mā ietekmēt nevar. 

Jā. radikāli izmainīt situāci
ju nav vitegli ( to pierāda ar ī 
1985. gada lēmumu darbība) , 
bet entuziastu tomēr netrūkst. Jo 
no 25. l īdz 26. novembrim Lat
v i jas Universitātes .telpās sanāca 
Latvi jas 6. pretalkohola kon
gress (piektais — 1939. gada 
3. un 4. jūn i jā ) . 

Kongresā tika Izteikti diezgan 
satriecoši secinājumi, interesanti 
spriedumi, idejas, tika .uzklausī
ta kongresa ivlesu pieredze pret
alkohola kustībā aiz mūsu valsts 
robežām. 

B e t . . . va i kongresā izskanē
jušos vārdus sadzirdēs tieši t ie , 
kuriem būtu Jāsadzird (starp 
citu, Jauniešu kongresā nebija 
daudz, ga lvenokārt jauno paau
dzi pārstāvēja medicīnas skolas 
audzēkņi, kuriem bija I e t e i k t s . . . 
piedal ī t ies)? C i k gadu simtus ne
kādi vārdi nav l īdzē juš i . . . 

Nu mēs, rbrālīši, sasatlkuSies, 
Sasaukuši es, sasatikušies, 
Nu mēs, brālīši , sasadzersimies, 
Nu mēs, brālīši, sasadzersimies. 
Dzer, dzer, dzer . (L . t. dz. ) 

Parunāju ar puišiem, kas sev i 
uzskata par dzerošiem (bet ne 
par dzērā j iem) . 

Armands D.: 

— Man liekas, ka mums iz
ve idoj ies r iebīgs paradums — 
ar lepnumu stāstīt par saviem 
piedzīvojumiem « rautos » , dalī
ties iespaidos par to, cik kurš 
turējis, kad «ats lēdz ies» , kā viss 
beidzies . . . Stulbi ņirgt pašiem 
par s e v i . . . 

Didzis A . : 
— Dzeru, lai aizmirstu, ka 

esmu neveiksminieks, lai nav jā
domā par mūsu šmuclgo dzī-
•vi. . . Bet vispār es ļoti negri
bētu kļūt alkoholiķis. Tagad nav 
tik briesmīgi , ja gadās piedzer
ties kā lopam, bet, kad man būs 
ģimene, tad dzeršana var kļūt 
l iktenīga. 

Dainis M.: 
— Ciemi atturībniekus. Viņi 

ir sev kungi, nevis verg i . Cie
nu ari tos, kuri dzer, bet neno-
dzeras. Pret īgas Izskatās piedzē
rušās sievietes, bet man nav 
pretenziju pret tām, kuras zin 
savu mēru un ciena pašas sevi. 

Ivars Z.: 
— Tas laikam ir traģiski, bet 

tieši dzeršana palīdz atraisīties 
manām radošajām potencēm. 
Studentam ir nepieciešama at
slēgšanās no ikdienas un daudzi 
to nemāk izdarīt citādi kā dze
rot . . . 

La ikam jāsaprot, ka dzerša

nas iemesli ir tik dažādi, cik pa
ši dzērāji, un mēģinājumi pie
spiest nedzert — nevar dot pa
nākumus. Nedzer tie, kuri prot 
saglabāt sevī harmoniju, neska
toties uz nabadzību, netaisnību, 
bezjēdzību, netīrību v idē , cilvē
kos un cilvēku attiecībās . . . 
Nevajadzētu domāt, ka nedzērā
j i sev dzīvē kaut ko liedz, v i
ņiem alkohols vienkārši nav va
jadzīgs. 

Jānis V.: 
— Ārst i atzinuši, ka dzeršana 

(arī smēķēšana — K. K . ) ļoti 
nelabvēl īg i ietekmē vīrieša spē
ju pi lnvērt īgi gar īg i un fiziski 
mīlēt. Es nedzeru, lai reibtu no 
mīlestības . . . 

A r t i s T.: 
— Izjūtu pret dzeršanu riebu

mu, j o mani vecāki ir alkoholi
ķi. Varētu domāt, ka viņi ir no-
skrandušl ztldeguņi, bet tur Jau 
tā lieta, ka mani vecāki ir aug
sti izgl ītoti , sabiedrībā pazīsta
mi ci lvēki. Sabiedrības cienīti 
un mīlēti, viņi vakaros atgriežas 
mājās, lai paslepus piedzertos. 
Bet smieklīgā alģele tiešām ne
ko citu kā pudeli iegādāties ne
ļauj . . . 

Gatis L.: 
— Nedzeru tāpēc, ka jau no 

bērnības alkohols man nav licies 

nekas sevišķs. Mājās vienmēr 
atradusies kāda pudele viesu pa
cienāšanai, tieši tāpēc man nav 
ienācis prātā to iztempt, baido
ties, ka i lgi nedabūšu. Bet es 
nekad necenšos uzsvērt, ka es
mu nedzērājs, ar saviem dzero
šajiem draugiem saprotos labi. 

Domāju, ka tieši dzerošo un 
nedzerošo sapratnei jāpiešķir 
liela nozīme. Ne vieni, ne otri 
nedrīkstētu būt pedantiski savos 
spriedumos un rīcībā. Mums nav 
va jadz īgs degradēj ies dzērājs, 
kurš skaļi klaigātu: 

— Es dzeru, es neko nenožē
loju, man ir labi, man pi lnīgi 
v ienalga, kā ir cit iem! — 

•Mums nav vajadzīgs arī attu
r ībn ieks , kurš sauktu par izvir-
tušai vājprāt īgo katru alkoholu 
baudījušu citvēku. Mums vaja
d z ī g s S A P R A T Ī G S H O M O SA-
P I E N S . . . 

« kā pamostos no rīta 
ivlsa zeme ir g l ī ta 
un to man liecina oža 
ka saule i r spoža 
pa asinīm tek viena skudra 
ka diena būs gudra » 

( I . Ziedonis) 
P. S. Izlasiet žurnāla « E D 

G A R S » 1. numuru. Varēsit ie
pazīties ar speciālistu domām, 
draudīgiem skaitļiem un fak
tiem. Bet žurnālā nav raksti ti
kai par alkoholismu un atturību, 
tajā ir ari daudz kas cits . . . 
Nenožēlosiet! 

K R I S T I N A K R A M A 

Desmit meitenes rāda paveikto 
Vis iem mums laiks rit vienādi ātri. No tā — katram sava daļa 

br īvā laika. T o Izmantojam, kā vēlamies — cits padziļina zināšanas 
specialitātē, cits steidzas uz sporta zāli, kori. bet daļa studentu va
karos dodas uz Kultūras un Izglītības vakara fakultāti. T e iespējams 
paplašināt savas zināšanas valodās, Iegūt kādas praktiskas un derī
gas iemaņas, va i izkbpt savu talantu daudzās jomās. Par vienu no 
tām, mazl iet tuvāk: Aspazi jas bulvāri 5 (3 . stāvā) nelielā zālē paš
laik iespējams iepazīties ar Dekorat īvās noformēšanas specialitātes 
studentu veikumu. T e savus darbus izstādījušas desmit šīs speciali
tātes diplomandes. 

Izstādē varam aplūkot, kā studentes apguvušas prasmi burtu rak
stīšanā un zīmēšanā, redzam dekoratīvās kompozīci jas, gleznojumus 
un plakātus. 

A r labu krāsu izjūtu dekoratīvajās kompozīci jās iepriecina Ingūna 
Zaz l te , Linda Gronska, ar dzeltenbrūnam krāsu gammām uzmanību 
piesaista Vineta Gerkena. Grafisku kompozīci ju veidošanā veiksmi 
parada Inese Stūriška un Guna Kirhnere . Klusinātas krāsu gammas 
patīk Inesei Pudze i , bet Veltai Ancānei ir jūtams talants pasteļteh-
nikā. 

Skatītāju uzmanību visvairāk lr piesaistījuši plakāti, kuros jau
šama att ieksme pret pašreizēj iem polit iskajiem notikumiem. 

Nepārtrauktas simpātijas izraisa Lindas Gronskas «Mūsu kopējās 
mā jas » , Sandras Bukavas « La t v i e š i , būt va i nebūt, tāds ir Jautā
j u m s » , Ingūnas Zazltes «Demokrā t i j a? » un Solvi tas Elertes « W i n 
dows to Europe* . Ārpus izstādes ie tvar iem palika Antras Bukavas 
samērā ve iksmīga is plakāts, kurā Latv i jas P S R karoga zi lbalt ie v i ļ 
ņi aizkūpējuši pelēki no mūsu hipertro.ētās rūpniecības dūmeņiem. 
Jā, ne tikai šis plakāts vien pal ika neizstādīts. Veikums ir t ik l iels, 
ka, la i visu izl iktu apskatei, vē l otra šāda zāle būtu nepieciešama. 
Un, apzinot pave ikto , varu droši apga lvot — te vairs nebūtu pareiz i 
runāt par darbošanos brīvajā laikā, to Jāsauc par nopietnu darbu, 
kurā neskaita ne minūtes ne stundas. 

St ingrāk vēr tē jo t , vairākos darbos vē l gr ibētos labāku profesionā
lo nosl īpējumu, bet, Ja meitenes šeit iegūtās iemaņas turpinās tālāk 
patstāv īg i attīstīt , tad div i pavad ī t i e mācību gadi nebūs bijuši ve l
t īg i . 

LIGA LIEPIŅA * Attēlā mājturības specialitātēs sarādītais. 

A r š. g. 18. novembr i Univer
sitātes Tūristu klubs darbojas kā 
«Juridiska pe rsona » : ar padom
ju varas apstiprinātu kluba dar
bības Nol ikumu un rēķinu Valsts 
bankā. 

P i l do t Nol ikumā fiksētās pra
sības, kluba va lde 15. decembri 
sasauc Universitātes tūristu klu
ba Kopsapulc i , kuras dienas kār
tībā « I e l ū g u m a » formā interesen
t iem un kluba biedriem saņema
ma sporta klubā Raiņa bulv. 19. 

Kopsapulce notiks turpat Stu
dentu ēdnīcā 15. decembri no 
pl. 18.30 pie « K A F I J A S G A L 
D A » . 

Dal ības maksa un ziedojumi 
— ie lūgumus saņemot vai Kop 
sapulces laikā. 

UZMANĪBU! 
26. decembr i pl. 19.00 k/n 

« I l g a » L idoņu ielā 27 (Jābrauc 
ar 9., 2 1 . trolejbusu) 

« Z I E M A S S V Ē T K I 
S A B R A U K U S I » . 

Atpūtas vakars ļoti netradicio
nālā gara ar 

* de jām, 
* dančiem p ie ragu mūzikas, 
* tēju un maizī tēm, 
* dažādiem pārsteigumiem. 
Ielūgumus v ē l var dabūt 

F I Z M A T U « S a b o r g o s » ( 1 4 1 . 
telpā, Raiņa bulv. 19, 3. stāvā) . 
Ieeja t ikai ar ie lūgumiem! 

Piedal īs ies ar i Ti ja Pētersone. 

L U D Z U I Z 1 E K T P U B L I S K U A T Z I N Ī B U L V U D O C Ē T A J I E M 

J U R I M B O J A R A V I L M A R A V В I S E R A V ANDR I P L O T N l E < A I ? 

PAR DARBU TAUTA5S LABA = 

S V Ī T U P I E B A L G U SAUVAN 'J L I C U G I M E N E S "L I E P A J A -

Nolikums 
Latvijas Universitātes ekolo

ģiskā centra Bernu nodaļa aici
na Universitātes studentu, pa
sniedzēju un darbinieku bērnus 
piedalīties zīmējumu konkursā 
« S K A I S T U K O P S I M T Ē V A SE
T U ! » 

Konkursa mērķi: 

— vērst bērnu un jauniešu 
uzmanību uz ekoloģisko situāciju 
Latv i jā , 

— savākt darbus ceļojošu iz
stāžu iekārtošanai. 

Darbos attēlojamas Latvi jas 
dabas un kultūrvides problēmas 
un to iespējamie risinājuma ceļi. 

Konkursam pieņem Jebkura 
formāta darbus Jebkādā zīmēša
nas, g lezniecības, graf ikas, apli
kācijas, kolāžās u. c. tehnikā. 

Konkursā aicināti piedalīt ies 
visi pirmsskolas Mecuma bērni un 
skolēni vecumā līdz 14 gadiem. 

Darbi tiks vērtēti vairākās ve
cuma grupās. T i e iesūtāmi pa 

Eastu vai iesniedzami personīgi 
U EC (226098, R īga , Raiņa 

bulvāris 19, 5. telpa, tālr.: 
228320 ) . 

Darbu Iesūtīšanas termiņš 
25.02.90. (pasta z īmogs ) . 

Darbiem klāt jāp iev ieno: 
— autora vārds, uzvārds, v e 

cums, 
— pilna mājas adrese, in

dekss, telefons. 
Konkursa uzvarētājus un aktī

vākos dalībniekus gaida uzaici
nājums piedalīt ies noslēguma 
ballē, kā ari balvas un citi pār
steigumi. 

Akt īvākaj iem zīmētāj iem būs 
dota iespēja piedalīt ies EC bēr
nu ekoloģisko nometņu darbā 
Latvi jā un ārpus tās robežām. 

Darbu vērtēšanai izveidota 
speciālistu žūrijas komisija, kas 
vērtēs: 

— darbu ekoloģ isko aktuali
tāti, 

— darbu māksliniecisko kva
litāti un līmeni, 

— izpildījuma tehniku (or iģ i 
nalitāti, neparastumu u. c.) 

L U EC Bērnu nodaļa 

SPORTS 

VIENS N0 KLUPŠANAS 

AKMEŅIEM 
Stājoties Universitātē, dzirdē

ju brīdinājumus: fizkultūra 'ir 
viens no klupšanas akmeņiem: 
A r i pieredzējušakle kolēģi teica 
— lai nu ko. bet fizkultūru ne-
bastot. P i e šī principa tad ar i 
turos un mudinu jūs dsrīt tā
pat, lai izpaliktu atzīmes iz
spiešana, ķerot pasniedzējus se
mestra beigās. Un galu galā ne 
jau ieraksts ieskaišu grāmatiņā 
lr svarīgākais, bet spēks un ve 
selība. 

« F u k š i e m » informāciju sniedz 
Fizkultūras katedras mācību da
ļas vadītāja Dzintra Zaula (var
būt daži )akti ieinteresēs arī ve 
cāko kursu studentus): 

Jau notikusi pirmā fiziskās 
sagatavotības pārbaude (kopumā 
rezultāti ir visai bēdīg i , pie tam 
?r katru gadu tie- pasliktinās) 
un jaunie studenti jau izvēlē ju 
šies sporta veidu, kur tie darbo 
sies tālāk. Šogad veidojām divas 
jaunas grupas — jauniešiem at
lētiskajā vingrošanā un meite
nēm ar vājākām fiziskām dotī
bām īpašu nodarbību kursu. Do
mā iu — trāpījām desmitniekā. 
Gribētāju bija tik daudz, ka 
dažiem nācās pat atteikt. 

Kas jauns salīdzinājumā ar 
iepriekšēj iem gadiem? Katedrai 
ir tiesības pārskatīt mācību pro
grammu. Bijām spiesti to darīt, 
lai piemērotos grūtībām ar 
sporta bāzēm un inventāru. Jo 
kā gan visi studenti spēj nokār
tot normas slēpošanā, ja bāzes 
rīcībā ir 300 pāri slēpju? Vai 
ar ī — peldēšana. Par baseina iz
mantošanu maksājam lielu nau 
du. bet tomēr nevārām velt ī t 
pietiekami daudz laika, lai lemā 
cītu katram peldēt. Protams, to 
vajadzēja apgūt jau skolā. Kaut 
ka Jau « l āpāmies » . Neskatoties 
uz to, darbu katedrā organizē
jam tā. lai pēc augstskolas, ie
kļaujoties darbā, jaunajam spe
ciālistam nevajadzētu sūdzēties 
par nogurumu un visādām kai
tēm, un viņš varētu pi lnvērt īg i 
strādāt. T o panākt ir mūsu gal
venais uzdevums. 

Ja kāds vēlas un jūtas spē
j ī gs darboties L V U izlases ko
mandās, lūdzu, piesakieties. īpa
ši ga id ī t i būs basketbolisti un 
volejbol ist i (pēdējā sporta ve i 
dā tieši studenti) . 

A tgād inām Fizkultūras kate
dras adresi un darba laiku: 

Aspazi jas bulvāri 5, no 9.00 
— 17.00. 

U L D I S S U L C S , 
I kursa žurnālists 



U f f l V E f t/ imE/ RVlZI 
В дни Всесоюзного студенческо

го форума состоялась встреча то

варища Ельцина с «виновниками 
события»: Борис Николаевич отве

чал на их вопросы. 

— У Вас есть программа взаи

модействия студента и предприя

тия? 

— Учебная практика бестолко

ва и ничего не дает. Мне самому 
на практике только видно было 
несоответствие того, что нам гово

рят на лекциях, тому, что на са

мом деле есть в жизни. Поэтому, 
чтобы потом меня не обманыва

ли на каждом шагу, а молодого 
специалиста любой бригадир об

ведет вокруг пальца запросто, я 
пошел по такому пути. Когда я 

дотации платить производителям, 
пока государство выплачивает 
дотации. Но если мы перейдем в 
целом по стране на рыночные 
отношения, на смешанную эко

номику, на самостоятельность 
предприятий, то кончится дота

ция государства. Тогда придется 
переходить и на новые розничные 
цены. Но это должно быть посте 
того, как будет упорядочена 
вся система заработной платы, 
пенсионного обеспечения. Мы по

ка приняли только один закон — 
о нижнем пределе пенсии, его под

няли до уровня бедности, до 75 
рублей. А дальше на очереди пе

ресмотр в целом пенсионного 
обеспечения — всех категорий 
абсолютно. 

предложение: провести в н е 

о ч е р е д н о й XXV I I I съезд 
партии, провести его буквально 
ну если не в этом году, то в 
начале следующего, и там вынес

ти вопрос о положении в пар

тии, обновлении состава Цент

рального комитета КПСС — по 
моему мнению, консервативного — 
и обновлении состава Политбюро. 
И изменить вообще построение 
партии. Чтобы не получилось, как 
на съезде народных депутатов, 
вот это «большинство». Ну, кото

рое поразному называется. Надо 
изменить инструкцию о выборах. 
То есть не по всей лестнице про

пускать этих кандидатов: коллек

тив выдвигает, дальше список 
смотрят в райкоме — ara, этих 

Если не будет какихто ра

дикальных шагов в этом плане, 
то вместо революции сверху нач

нется" революция снизу. И пер

вые признаки, вроде шахтерских 
забастовок, уже есть. А Горбачев, 
к сожалению, постоянный сторон

ник полумер и компромиссов. Все, 
время для этого кончилось, не от

ведено. Мы на краю пропасти. 

— А как Вы относитесь к идее 
беспартийного общества? 

— Всетаки мировой опыт го

ворит: демократизация как раз 
связана с многообразием общест

венных форм, в том числе пар

тий, а не с ликвидацией их. Ну 
если люди решили объединиться, 
пусть они объединяются. Я поэто

вал: «Вы можете построить мил

лион квартир у нас в стране?» 
Могут. Мы бы определили, допу

стим, 10—15 точек в нашей стра

не, и они бы построили этот мил

лион квартир. И продали бы тем, 
кто хочет купить, у кого есть 
деньги. И не по нормам нашим, 
а какую ты хочешь квартиру, 
сколько у тебя денег есть. Хочешь 
трех, хочешь пяти, хочешь се

мнкомнатную. Но тут же встал 
вопрос — а какой это будет 
рубль? Если рубль будет наш — 
они говорят: нам его не надо, не 
надо. Нужен конвертируемый. А 
на конвертируемый рубль можно 
перейти только после оздоровле

ния финансового положения и эко

номики. Нам бы уровень инфля

ции снизить хотя бы до двух про

Борис Ельцин: «Никакого социализма нет...» 
окончил институт и меня напра

вили в Свердловск на строитель

ство завода, я сказал, что масте

ром отказываюсь работать, и це

лый год осваивал рабочие специ

альности. За год я их приобрел 
12. Скажем, я месяц работаю в 
бригаде каменщиков, на каменной 
кладке, причем работаю в две 
смены, и через месяц у меня раз

ряд каменщика. Потом я переса

живаюсь на башенный кран, по

том работаю бетонщиком, потом 
на автосамосвале вожу бетон, по

лучаю права водителя — и так 
далее: и штукатур, и маляр... 
Пусть получал самый минималь

ный разряд, но всетаки я знал, 
что, пройдя такую школу, буду 
работать мастером — и брига

дир меня не обведет. Я уже из

нутри эту всю кухню буду знать. 
И я убедился потом в жизни, что 
в общем это был шаг очень пра

вильный. Конечно, было трудно 
физически, но я занимался спор

том очень активно, все пять лет 
играл в высшей лиге за сборную 
Свердловска и физически был до

вольно крепок, у меня здесь не 
не было проблем. 

Ну, а как сейчас быть? Нужна 
практика, которая бы реально 
чтото давала студенту. На мой 
взгляд, его надо ставить в совер

шенно реальные условия. Вот 
мы уже в области попробовали, 
чтобы после четвертого курса, 
перед пятым, он был дублером 
руководителя. Потом руководи

тель на месяц уходит в отпуск, а 
студент остается — вот самая 
главная закалка. 

— В жилищной программе на 
двухтысячный год большое вни

мание уделено индивидуальному 
строительству. Но в то же время 
идет повсеместное подорожание 
строительного материала. По не

которым нашим расчетам, в Бре

стской области, например, чтобы 
построить индивидуальный жилой 
дом, нужно иметь 30—35 тысяч 
рублей. Государство дает нам 
ссуду, но потом расплачиваться 
приходится в течение 10—15 лет. 

— Это все при нашей девальва

ции рубля: сегодня рубль стоит 30 
копеек, а обеспечен товарной мас

сой на 20 копеек, что же это за 
рубль? Так может не 35, а и 70 
тысяч стоить. Важно, какой 
рубль. Если это была бы золотая 
монета — другое дело, дача бы 
стоила 5 тысяч рублей. То есть, 
это мое мнение, надо провести 
реформу финансовокредитной 
банковской системы в целом, бан

ки вывести из подчинения Сове

ту Министров, чтобы они были 
учреждениями, которые бы хоз

расчетно взаимодействовали хоть 
с гражданином, хоть с органи

зацией. На кредит — вот про

цент, вот срок. В комплекс мер 
входит и реформа цен. 

— А как с товарами первой 
необходимости? 

— Я сторонник того, чтобы, по

ка цены на товары первой не

обходимости были стабильными. 
— А как же быть их произво

дителям? 
— Интересный вопрос, конечно. 

Тут зависит от того, кто будет 

Экономика в кризисе, финансы 
в кризисе, национальные отноше

ния в кризисе, социальные вопро

сы в кризисе, партия в кризисе, 
общество в кризисе. Уровень ин

фляции официально — пять с 
лишним процентов, до шести, на 
самом деле — девять с лишним. 
Все ведь все время говорили, что 
у нас нет проституции, мафии, 
также и инфляции, также и де

вальвации рубля у нас нет. Да 
все у нас есть! И в большом раз

мере. И вот при таком положении 
мы внесли комитетом предложе

ние уже начиная с плана 90го 
года на 30 процентов сократить 
объем производственного строи

тельства и направить 70 процен

тов этих денег на строительство 
социально'культурных объектов, и 
жилья в том числе, а 30 процен

тов отдать в розницу для прода

жи населению строительных ма

териалов для садовых домиков, 
для ремонта квартир. Совмин при

нял такие предложения. И одно

временно, конечно, нужно прекра

тить строительство дач государст

венных, различных администра

тивных зданий и прочего, проче

го. Мы считаем, что на этом мо

жно 30 миллиардов рублей сэко

номить. Это немало, если вспом

нить, как мы наскребли 6 мил

лиардов для того, чтобы поднять 
нижний предел пенсии. Потребо

валось шесть миллиардов и не

сколько дней споров на Верхов

ном Совете. 

— Каковы перспективы измене

ний в руководстве партии в свя

зи с XXVIII съездом? 
— Партия сейчас в кризисе 

доверия со стороны народа. До

верие к партии падает. Но пар

тия внутри себя не делает ра

дикальных шагов по перестройке 
своей, в том числе по демокра

тизации — чтобы както повер

нуть эту ситуацию, изменить. Ни

чего не делается, наоборот. Имен

но командноадминистративные 
методы, которые осуждаются ру

ководством, как раз в партии 
доминируют больше всего. Самое 
удивительное! И именно сейчас, 
в предвыборный период, дано ука

зание всю предвыборную кам

панию взять в свои руки. 

Пока у нас не созрели условия 

для создания второй партии и пе

рехода на многопартийность. Ну

жно дать средствам информации 
право дискуссий на эту тему. 
Пусть люди высказываются — 
кто за однопартийное™, кто за 
двухпартийность... И когда уже в 
обществе созреет этот вопрос, до

пустим, за годполтора, — тогда 
и надо решать, каково обществен

ное мнение. 

Я не сторонник досрочного про

ведения X X V I I I съезда: это мало 
что дает. Ну, это дает только, что 
наконецто съезд будет утверж

дать пятилетку до того, как она 
началась. А то все время так: 
уже начали работать по пяти

летнему плану вроде, а потом, 
через два месяца первого года 
пятилетки, утверждаются основ

ные направления пятилетнего пла

на. Так что в этом есть преиму

щество. Но ни в чем другом. По

тому что повестка остается та же 
самая: пятилетний план, основ

ные направления... Все то же. Мое 

отсекаем, не очень надежные, 
могут еще там выступить не так, 
— потом горком партии опять 
смотрит... Ну, и получится, что 
мы придем на XXV I I I съезд пар

тин, и опять будет это же «боль

шинство», такое же, которое бы

ло. Но это вряд ли. Нужно изме

нить инструкцию Ц К по выборам 
делегатов на съезд, чтобы непо

средственно первичная организа

ция делегировала определенного 
человека. Если у этой организа

ции не хватает коммунистов по 
кворуму, пусть она объединяется 
с рядом расположенными другими 
организациями, где хватает уже 
квоты. И они, зная друг друга и, 
так сказать, неформальных лиде

ров очень хорошо, выдвигают та

кого лидера, который бы мог сме

ло, решительно выступить на три

буне съезда, высказать свое мне

ние, мнение коммунистов своей 
организации. 

И еще реанимировать партию 
можно только при условии прак

тической ликвидации аппарата. 
Потому что аппарат держал все 
72 года и держит власть. Мое 
мнение: главное — это первично

низовая партийная организация. 
Вот основа партии. И пусть 
она делегирует уже сама. 
И решает, сколько отчис

лить Центральному Комитету 
из своих взносов, и сколько 
власти отдать, и вообще решает, 
нужен ли райком партии. Помое

му, вот лучше давайте мы в рай

оне сделаем совет секретарей пар

тийных организаций, и этот совет 
будет все решать, без аппарата. 
Ну ладно, пусть будет техниче

ский секретарь. Но тогда не бу

дет власти этого аппарата. А в 
Ц К должен быть интеллект, выс

ший интеллект страны. Тогда бу

дет дело. 

— Так, значит, партию можно 
вывести из кризиса путем каких
то революционных преобразова
ний? 

— Очень серьезных причем, ра
дикальных, а не просто блоки
ровочных. 

— Не затрагивая программу? 
— Нетнетнет, и программу, и 

устав надо менять обязательно, и 
демократизировать все процессы. 
Я за то, чтобы всетаки высшая 
власть принадлежала съезду на

родных депутатов, а партия бы

ла бы законодательно подотчетна 
съезду народных депутатов. А то 
партия во время выборов вдруг 
решила стать общественной орга

низацией! Ну, раз общественная 
организация, значит, в рамках 
закона об общественных органи

зациях она и должна действовать. 
— Но ведь они не дадут нам 

спокойно эту власть! Практиче

ки, как это реально сделать? 

— Я считаю, что все зависит от 
первичных организаций. Уже очень 
и очень многие организации такое 
решение послали в Центральный 
Комитет. 

— Но они там и осядут! 

— Нет, зависит от того, ско

лько таких организаций будет. Я 
знаю многотысячные коллективы, 
где многотысячные партийные 
организации прямо принимают ре

шения о внеочередном съезде и 
вот о такой структуре. 

му всегда был сторонник того, 
чтобы любая неформальная орга

низация имела право на жизнь, 
лишь бы она действовала в рам

ках конституции, лишь бы не была 
антисоветской. 

— «Революция не погибла, она 
больна». Вот какой бы Вы поста

вили диагноз этой болезни? 

— Я считаю, что никакого мы 
социализма не построили. Каждый 
раз перед смертью очередной ли

дер с помощью науки формулиро

вал какойто этап социализма, 
при нем построенный. Не мог уме

реть, не построив очередной этап 
социализма. Таким образом мы 
начали строить социализм, потом 
его построили, потом его построи

ли окончательно и бесповоротно, 
потом построили развитой социа

лизм. А что на самом деле? А на 
самом деле никакого социализма 
нет. Или есть, как некоторые уче

ные говорят, государственномоно

полистический социализм, ктото 
даже еще называет резче — ка

зарменный. Из пяти основных 
пунктов, которые, по классикам 
марксизмаленинизма, характери

зуют социализм, у нас только 
один — обобществили собствен

ность, и только. И сделали на

столько коряво, что сейчас надо 
менять все отношение к собствен

ности, принимать новый закон, со

вершенно новый закон. И, возмо

жно, с наличием даже частной 
собственности. Можно, учитывая, 
что это слово пугает, его не на

зывать. Но это будет собствен

ность гражданина, в том числе и 
на средства производства каких

то предметов. Если будет до де

сяти процентов такой собственно

сти, чего нам бояться за социа

лизм в будущем? Так что социа

лизм мы не построили, а только

только начали его строить. Надо 
создать новую модель социализ

ма, которая бы в себя вобрала, 
конечно, то положительное, что в 
нашем обществе накоплено, опыт 
соцстран, и надо свою гордыню 
чутьчуть сломить и взять опыт 
западной демократии — конечно, 
все то, что можно уложить в рам

ки. А там очень много интересно

го — всетаки 200летний опыт! 
И парламентская практика, и во

просы собственности и свободы 
граждан, и вопросы правового го

сударства — мы еще только на 
подходе к нему. 

— Борис Николаевич, как нам 
сделать, по Вашему мнению, 
рубль конвертируемым? 

— Я в Соединенных Штатах 
когда встречался с президентом, 
вицепрезидентом, • госсекретарем, 
группой сенаторов, конгрессменов 
и так далее — в целом вырисо

валось 11 программ совмест

ных, которые можно было бы 
осуществить на взаимовыгодных 
началах и которые нам помогли 
бы сейчас. Скажем, я спраши

центов, хотя бы стабилизировать 
девальвацию рубля, провести ре

форму кредитнофинансовую, бан

ковскую и реформы ценообразо

вания, налогообложения, — ну

жен ряд серьезнынх мер, чтобы 
создать условия для конвертируе

мости рубля. 

— Как Вы смотрите на пред

ложение, чтобы колхозам выпла

чивать валюту, если они продают 
зерно за границу. Потом за эту 
валюту они могли бы покупать 
товары по каталогам, в том чи

сле и квартиры? 

— М ы сейчас находимся в та

ком положении, которое — отно

сительно, конечно — можно срав

нить с периодом перед введением 
нэпа. Я за то, чтобы на какоето 
время открыть рынок инвестиции 
в нашу страну вообще. Не надо 
бояться этого. Миллионы и мил

лионы гектаров пустуют. А я 
встречался с группой бизнесме

нов, которые могли бы взять мил

лион гектаров земли в аренду на 
20 лет и организовать производ

ство и переработку сои. Чего нам 
сейчас для мясного и молочного 
животноводства и для детского 
питания не хватает? Белка. И бы

ла бы закрыта эта дыра, эта 
брешь. Причем, это фирмы, кото

рые выращивают сою, всю гене

тику ведут, соответственно — ин

ституты у них свои, сами обору

дование готовят, сами заводы 
строят по переработке этой сои— 
и получают готовый белок. Но 
чтобы было выгодно и нам, и 
им. Это всетаки не покупать за 
золото каждый год по 30 миллио

нов тонн зерна, в том числе сои 
и кукурузы! 

— Борис Николаевич, Ваши 
комментарии того, что у нас сей

час происходит в Союзе и по рес

публикам национальным? 

— На последнем президиуме 
был спор. Я всетаки отстаиваю 
самостоятельность республик. Я 
считаю, что мы иначе не решим 
вопрос и не снимем напряжение 
межнациональное, если не дадим 
республикам большую самостоя

тельность, реальный суверенитет. 
Надо децентрализовать власть, де

централизовать экономику, а цен

тру^ оставить только стратегиче

ский какойто луч: планирование 
и так далее. А какую часть вла

сти республика захочет отдать 
центру — это пусть решают на

роды этой республики, а не на

оборот. Пока же мы все насаж

хали сверху и за 72 года вот при

шли к такому состоянию. 

— Какова может быть полити
ческая н философская платфор
ма второй партии — если она бу
дет? 

— Надо изначально решить, 
нужен ли переход на многопар

тийную систему. Это решать об

ществу, а не группке людей. 

(Окончание на 4й странице). 



Latvijas Universitātes LTF nodaļas darbības mērķi 

EMĪLIJA SOIDA 
1924. g. 22. I I I—1989. g. 5. XI I 

5. decembra rītā pēkšņi pārtrūcis Filolo
ģijas fakultātes Latviešu valodas katedras 
docentes f i loloģijas zinātņu kandidātes Emī
lijas Soidas dzīves parvediens. 

E. Soidas dzīves gaitas sākušās 1924. ga
dā Ludzas apriņķī Nirzā. N o 1945. līdz 
1950. gadam viņa studējusi Latvi jas Valsts 
universitātē latviešu valodu un literatūru, 
bet vēlāk aspirantūras laikā pētījusi «Pē te r 
burgas A v ī ž u » valodu. Kandidātes disertāci
ju E. Soida aizstāvējusi 1954. gadā. bet jau 
1953. gadā sākusi strādāt Universitātē, kur 
aizritējis viss v,iņas darba mūžs. N o 1954. 
līdz 1961. gadam E. Soida bija Vēstures un 
fi loloģijas fakultātes dekāna vietniece, -bet 
no 1976. l īdz 1987. gadam — Latviešu va
lodas katedras vadītāja. 

Doc. E. Soida ar aizrautību un neatlaidī
bu studentiem mācīja mūsdienu latviešu va
lodas morfoloģi ju un vārddarināšanu, vispā
rīgo valodniecību un Ievadu valodniecībā. 
Lekcijās un praktiskajos darbos, vadot kur
sa un diplomdarbu izstrādi, doc. E. Soida 
topošos speciālistus Iepazīstināja ar mūsdie

nu valodniecības jaunajām atziņām un meto
dēm, kā ari ar sava pētnieciskā darba rezul
tātiem. 

Latviešu valodas vārddar.ināšanal veltīta 
dcc. E. Soidas doktora disertācija, kas diem
žēl tagad paliek neaizstāvēta. Taču paliek 
arī daudzas publikācijas, mācību grāmatas 
gan vidusskolai, gan augstskolai. Sie darbi 
bieži vien izstrādāti vasaras atvaļinājuma 
laikā, atsakoties no atpūtas un ceļojumiem, 
mo māks'.as baudījuma stumdām. 

Vadot katedru, doc. E. Soida turpināja 
savu priekšgājēju — prof. A . Ozola un doc. 
A . Lauas iedibinātās tradīcijas. To vidū se
višķi būtiska bija studenta iesaistīšana ka
tedras zinātniskajā darbā. Šādas kopdarbī
bas rezultātā radās gan latviešu valodas in
versā, gan frazeoloģijas vārdnīca. 

Steidzīgas, pienākumu un rūpju pilnas, 
bet cilvēcībā un vitalitātē gaišas ritēja doc. 
E. Soidas dienas, nesot savu starojumu kolē
ģiem, studentiem un tuviniekiem. 

Mēs, kolēģi, atvadāmies ar Jāņa Pētera 
vārdiem: 

« N e v a r neticēt aizsaules stundai tai, 
kad dvēseles aiziet, bet nepagaist . » 

Fi lo loģi jas fakultātes 
Latviešu valodas katedra 

(Окончание. 
Начало на 3й странице). 

Почему нашу межрегионалыию 
группу так жмут, прессуют, гово

рят: в ней опасность для нас, — 
руководство говорит, товарищ 
Горбачев говорит? Потому что ре

шили: межрегиональная группа 
хочет перерасти во вторую пар

тию. Поэтому, мол, давайте бу

дем по ней бить, а пять сопред

седателей изолируем от общест

ва, от депутатов, от политической 
жизни, от всего. И дискредитиру

ем, любыми путями. Что и де

лается. По крайней мере, по пер

вым двум — ну, не по первым, а, 
вернее, по двум — Ельцин и Афа

насьев — уже идет пулеметная 
очередь. 

— Борис Николаевич, увидим 
яш мы на II съезде народных де

путатов от межрегиональной груп

пы программу — настоящую, ра

дикальную — преобразований в 
стране? 

— Не дадут ее высказать. Ома 
у нас есть. Но даже на Верхов

ном Совете — по пять, по шесть 
раз записывались представители 
межрегиональной группы чтото 
сказать, и оказывались все время 
внизу списка. А содоклад? На I 
съезде была попытка — не дали, 
категорически не дали слова. Мы 
готовы. Мы на всякий случай го

товимся. Думаю, слова всетаки 
не дадут, но, тем не менее, про

биваться будем. 
Самое главное, конечно, это га

зета. Если была бы газета! Мы 
сейчас выпускаем маленькую — 
даже не буду называть город, где 
она выходит: конечно, не в Мо

L I E T U V Ā 

Arī prieku mīl 
mans prāts 

Tika i reizi gadā, tikai Baltijā 
un tikai studentiem . . . Diemžēl 
tagad jau jāsaka — « b i j a » Bal

tijas studentu F I E S T A novem

bra beigās Viļņā. 
Aptuveni 30' vienkāršiem Uni

versitātes Ekonomikas un Peda
goģ i jas fakultātes studentiem bi
ja iespēja piedalīt ies šajos svēt
kos. Jau ceļa (vi lcienā Rīga — 
V i ļņa ) , sastiķējot pirmos . . . 
dziesmu akordus, radās savstar
pēja saskaņa un v is i vēl nepa
zīstamie kļuva labi zināmi. 

V i ļņā mums tika piedāvāta ie
spēja Iepazīties ar galvaspilsētas 
Jaukumiem, kā arī sniegta palī
dz īga roka, lai interesenti varē
tu apmeklēt kādu alus krogu, un 
Iebaudīt kādu vai vairākus kau
sus alus ( jo tikai šādos apstāk
ļos īstās studentu dziesmas skan 
tā pa īstam). 

Vakarā mēs devāmies uz folk
loras pasākumu, kur mūsējie 
aizstāvēja latvju godu (šeit tal
kā naca arī vēl citi Latvi jas 
pārstāvj i ) , iekustinot visus klāt
esošos tautas dejās, rotaļās un 
dziesmu skaņās. V ē l ā k studentu 
pilsētiņā ar lietuviešu brāļiem 
un māsām vienojāmies kopīgā 
dziesmā un ne t i k a i . . . 

Nākamā rītā — virkne nelielu 
pasākumu. Bet vakarpusē — 
piedal ī jāmies nakts sarīkojumā 
« U z mucas» , kur bija iespējams 
gan dejot, gan skatīties, gan ie
gr iezt ies restorānā, vai arī no
baudīt alu no īstas māla krūzes. 

Rītā pēc brokastīm pēdējā v ie
sošanās Universitātes pagalmā 
(temperatūra — 10°C ) , tad devā
mies karogotā gāj iena uz Ģedi
mina laukumu. Vi ļņas galvenajā 
dievnamā tika Iesvētīts l ietuvie
šu studentu karogs. Pēc tam 
Universitātes pagalmā improvi
zētā mītiņā tika pieņemta poli
tiska rezolūcija, kurai vē lre iz bi
ja jāapMeclna Baltijas valstu 
Jauniešu nelokāmība brīvības 
sasniegšanā. Festivālam izska
not, F I E S T A S stafete tika nodo
ta mums, j o nākamā pulcēšanās 
lr jār īko Latvi jā. 

Tātad mums jāorganizē 4. Bal
tijas studentu saiets (pirmais no
tika jau 1936. gadā ) . Ja Izdo
sies F I E S T A '90. tad vē l pēc 
gada tiksimies Tal l inā un . . . 
varbūt vē lāk dosimies vē l tālāk 
gar Baltijas jūras krastu. 

So pasākumu inslde vēroja 
arī D Z I N T A R S P E L C B E R G S 

скве. Но Горбачгв сказал: ни за 
что не дам вам издавать газету. 
Л при чем тут Горбачев вообще? 
Почему, издавать ли газету, дол

жен решать он? Поэтому сейчас 
принятие закона о печати все 
дальше, дальше, дальше отодви

гают. Кстати, в альтернативном 
варианте мы называем его не 
«Закон о печати», а «Закон о сво

бодной печати и средствах массо

вой информации». И там дваприм 
ликвидируется, цензура ликвиди

руется. Пожалуйста, кто хочет, 
кто имеет свои возможности, — 
издавайте газету. Хоть гражда

нин, хоть коллектив какойто. 
— Ваш взгляд на студенчество, 

на этот форум? 
— Я не один раз говорил на встре

чах — а я встречаюсь каждую 
неделю обязательно с избирателя

ми, это тысяча, полторы, две ты

сячи человек, заводские, институт

ские коллективы, — я считаю: 
вполне правомочно какоето па

раллельное молодежное движе

ние, какаято организация, парал

лельная комсомолу. Не в рамках, 
а параллельно! Одновременно, 
скажем. Или российский комсо

мол в рамках комсомола, но со 
своим уставом, со своей програм

мой, например. 
А насчет форума, вам изнут

ри, наверное, всетаки виднее, что 
там за состав у вас. Но мне так 
кажется, что, как и на съезде 
народных депутатов, у вас тоже 
— и меньшинство, и большинство 
есть. Это симптоматично, между 
прочим. 

— И все же у нас есть мень

шинство, которое попросит дать 
Вам слово! 

Tur 
Viļņā, visvecākajā Austrumei

ropas universitātē (celta v ē l 
1579. gadā ) , vienā no cienīja
mākajām fakultātēm — filolo
gos; 

bija 
festivāls «F i l o loģ i j as rudens», 

kura laikā šogad notika trīs kon
certi, kuros studenti uzstājās ar 
saviem dzejoļ iem un dziesmām 
(nu gluži kā mūsu folkfestivālā, 
tikai Universitātes l īmenī ) . Sāda 
tradīcija, radusies no jauno un 
vē l neatzīto talantu vēlēšanās 
paust savus garadarbus plašākai 
publikai, ar mainīgām sekmēm 
un popularitāti pastāv jau vairāk 
nekā 10 gadus. Šogad pasākuma 
kuplināšanai uz Mienu no kon
certiem tika uzaicināti arī Lat
vi jas Universitātes f i lologu dzie
došie studenti. 

svētki 
Auditori ja, kas pārvērsta par 

koncerttelpu (un att iecīgi nofor
mēta) , bija pilna. Patiešām. Uz
stāšanās — ar vakara vadītāju 
asprātīgiem komentāriem — trīs 
stundu ilgumā. Klausītājiem — 
izdalītas anketas, kur jāatzīmē 
labākie izpildītāji , kam vē lāk jā
piedalās laureātu koncerta. N o 
skatuves skanēja pārbūves, sadzī
ves, arī nopietnas tēmas. Skatī
tāji — atraisīti un labvē l īg i arī 
pret neveiksminiekiem, arī pret 
mūsējiem, kuri uzstājās koncer
ta maratona pašās beigās un pec 
Lietuvas labākā barda priekšne
suma . . . 

un 
sirdssiltums 
O, Viļņā bija jauki. Ja arī fi

lologu ansamblītis nebija pavi
sam mierā ar savu uzstāšanos, 
tas ir sīkums, j o tādu attieksmi, 
kādu sagaidī jām no lietuviešu 
studentiem, katru dienu vis nema
na. Mums nebija jādala sadzīves 
rūgtais pīrāgs, mūs vienoja tīri 
studentisks skats uz dzīvi , mes 
jutāmies gandrīz vai b r ī v i . . . 

* :t * 
Atgr iežot ies nc Viļņas Latvi jas 

Universitātē, bija jādomā, kāda 
loma humanitārajai izg l ī t ībai 
(tātad arī f i l o loģ i ja i ) tiek iera
dīta Lietuvā un kāda pie mums. 

I N E S E V O I K A 

1. L U LTF noda l a da rbo j a s L T F Sta
tūtu ietvaros un nosprauž s avus uzde
v u m u s saskaņā ar L T F P r o g r a m m u . 
L U L T F g r u p a s un noda ļ a s aktīvi ie
sa istās L T F p rog rammat i sko mērķu 
popu la r i zēšanā un i zska idrošanā kā 
republ ikā, tā ā rpus tās robežām. 

2. L U L T F noda l a uzskata , ka augs t s 
kultūras un izg l ī t ības l īmenis ir tau
tas mater iā lās l abk lā j ības un g a r ī g ā s 
b r īv ības pamats , nepieciešamais priekš
noteikums neatkar īgas Latvi jas valsts 
uzce l šanā . Apzinot ies Univers i tātes 
īpašo lielo lomu tautas izg l ī t ībā un 
kultūra, par s a v u pamatmērķi L U L T F 
noda la uzskata da rbu tādas Latv i j as 
Univers i tātes i zve idošanā , kura balst ī 
tos uz sekojošiem pamatpr incipiem: 

— L U ir neatkar īgs , autonoms, deī-
deologizēts un demilitarizēts sabiedrī 
bas institūts, kas aicināts apmierināt 
ikkatra Latv i j as p i l soņa va j adz ī ba s 
pēc v i spus ī gas aug s t ākā s izg l ī t ības , 
tādējādi veicinot tautas intelektuālā un 
g a r i g ā potenciāla bāz i ; 

— L U nodroš ina La tv i j a s z inātnes un 
humani tā ro tradīci ju p ā rmanto šanu un 
to saiti ar tautas izg l ī t ību un ir atbil-

Iepazīstoties ar R ī g a s Human i t ā r ā 

institūta projektu, L U L T F noda|a 

1) uzskata , ka R H I projekta pamato 

j ums ir birokrātiski popul ist isks . Ro 

das iespaids, ka nac ionā lo g r u p u hu

mani tārās i zg l ī t ī bas p rob lēmas tiek iz

mantotas kā a i z segs pi lnīg i citu mērķu 

sasn iegšana i . Pro jekts satur virkni bū 

tisku k|ūdu. Pa š r e i z ē j ā var iantā pro

jekts nav p i eņemams ; 

2) atzīmē, ka projektā e sošās ide jas 

par ceļiem, kā varētu nodroš ināt Izg l ī 

tības da ļē ju p a š f i n a n s ē š a n o s , pelna ie

vēr ību un a tba l s tu ; 

В Грузии все не прошедшие 
по конкурсу абитуриенты зачис

лены на заочное и частично при

няты на подготовительное отделе

ние. Обучение этих студентов — 
за счет предприятий, где будут 
работать заочники. На первой 
сессии к студентам будут предъ

явлены повышенные требования, 
и не выполнившие их будут от

числены. 
* * » 

Под редакцией профбюро ист

d īga par tautas augs tāko izg l ī t ības 
l īmeni: 

— Univers i tā tes izgl īt ība ir funda

mentāla un vispārz inātniska ; 
— L U kodolu veido starptautiski at

zītas z inātniskās skolas; 
— L U ir noz īmīga vieta tautas mo

rā la jā a tdz imšanā uz vispārci lvēcisko 
vērtību pamata . 

3. Sis mērķis nosaka sekojošu prak
tisku u z d e v u m u izv i rz īšanu un pr in
cipu i evērošanu L U : 

— izstrādāt L U satversmi : 
— nodibināt L U dip lomus un zināt

niskos g r ā d u s un panākt to starptau
tisku a tz ī šanu ; 

— L U l īdzstrādnieku d a r b u pakļaut 
v a d o š o un profes ionālo spēju un ie
gu l d ī j umu konkurencei , 

— l īdzsvarot L U pasniedzēju peda 
goģ i skā un zinātniskā da rba s lodzes; 

— L U māc ī bu p lānu veidot mij iedar
bojoties tautsaimniecības p iepras ī juma. 
Univers i tātes z inātniskajām skolām un 
studējošo person īga i iniciat īvai : 

— L U budžetu veidot no valsts, or
gan izāc i ju un pr ivāta jām iemaksām; 

— pakāpeniski likvidēt j a u n o speciā
listu ob l i gā to sada l i : 

3) uzskata , ka p iedāvāta is R H I pro

jekts konceptuāl i ba l s tās uz kultūru 

aparte ida mode|a, kas, mūsuprāt , nav 

l abāka i s nac ionā lo attiecību modelis 

La tv i j a s apstākļ iem; 

4) tajā p a š ā laikā atzīst, ka konku

rence ir p i lnīg i normāla un visnotaļ 

vē l ama un atba lstāma p a r ā d ī b a arī zi

nātnes un izg l ī t ības j o m ā ; 

5) uzskata , ka nac ionā lo g rupu izg l ī 

t ības p rob l ēmas ir aktuā las visiem La t 

v i j a s iedzīvotāj iem, jo bez to r is ināju

ma nav i espē jamas ha rmoniskas starp

nac ionā lās attiecības; 

фака Омского пединститута вы

ходит ежемесячный информаци

онный бюллетень, в котором мо

жно узнать о сумме материально

финансовых средств, имеющихся 
в распоряжении факультета, о 
том, куда и кому они направля

ются. 
» * • 

Исследование устойчивости при

родных комплексов к воздействию 
человека — цель практики сту

дентов географического факуль

— radīt autoritat īvu L U zinātnisko 
presi : 

— radīt situāciju, ka sākot ar otro 
kursu studenti spēj klausīt ies lekcijas 
l a tv iešu , krievu un a n g ļ u (va i citās 
s v e š v a l o d ā s ) v a l odās , panākt, lai p ir 
majā kursā rīkotu intens ivu citu v a l o 
du apmāc ī ba s kursu ; 

— radikāl i pārve idot sab iedr isko 
pr iekšmetu māc i šanu , atmetot utopis
ko d o g m u un nezinātnisku ekonomisko 
teoriju māc ī šanu ; 

— izveidot tādu bibl iotēku un citu 
in formāc i jas avotu i zmantošanas ie 
spējas , lai nodroSinātu efektīvu' v a 
došo d a r b u ; 

— atbalstīt neatkar īgu L U darb in ieku 
un studentu a rodb iedr ību ve idošanos , 
kas patiesi a izstāvētu to b iedru intere
ses : 

— panākt normā lus d a r b a un sadz ī 
ves apstāk ļus L U studentiem, darb in ie 
kiem un pasniedzēj iem; 

— veicināt L U studentu un pasn ie 
dzē ju p ieda l ī šanos korporāc i jās , aka 
dēmiska jās v ienībās un interešu k l u 
bos , atbi lstoši L U t rad īc i j ām. 

6) uzskata , ka konflikti ap šād iem 

j a u t ā j u m i e m tiktu efektīvi novērsti , iz

s t rādā jot ska idras konceptuā las atbi l 

des uz j au tā jumiem: 

— kā j ā i z p a u ž a s ku l tūrnac ionā la i a u 

tonomijai i zg l ī t ības un zinātnes Jomā? 

— kā risināt a u g s t ā k ā s i zg l ī t ī bas 

n o d r o š i n ā š a n a s j a u t ā j u m u nac ionā la 

j ām g r u p ā m Latv i jā? 

— k a m ir morā l a s un jur id i skas tie

s ī ba s lemt, kāda i zg l ī t ī bas sistēma Ir 

v a j adz ī b a nacionāl iem mazākumiem? 

7) uzskata , ka human i t ā r ā s i zg l ī t ības 

p r o b l ē m a s varētu r is ināt Univers i tā tē . 

тета Иркутского университета. На 
основе наблюдений будут пред

ставлены рекомендации об уст

ройстве территории для туризма 
и отдыха. 

* * * 
Зарплата профессора парижской 

консерватории определяется коли

чеством записавшихся в его класс. 
Осенью ректор заключает с каж

дым педагогом контракт в зави

симости от его популярности у 
студентов. С тем, к кому не за

писался никто, контракт не возоб

новляется. При такой системе 
штаты сокращаются сами собой, 
а не по приказу начальства. 

Rezolūcija par Rīgas Humanitārā institūta projektu 

Vēstule sadarbības augstskolu studentiem un pasniedzējiem 
Mēs, Latvi jas Universitātes Tautas Frontes konferences (5 .12.89. ) dalībnieki esam gandarīt i par 

to, ka beidzot Austrumeiropas valstu inteliģence un studenti vienoti un drosmīgi ir sākuši ceļu uz 

demokrātisku un atklātu sabiedrību. Tā ir garanti ja, ka neatkārtosies mūsu atmiņā ierakstītie tum

šie likteņa gadi . 

Par Jūsu un mūsu brīv ību! 

В ДРУГИХ ВУЗАХ 



Mūsu zvaigzne - pasaules līmeņa Universitāte 
(Sākums 1. lpp.) 

Kvantu mehānikas vēsture. 
Tās pamatpostulāti un pamatvle-
nādojums. Elektrona kustība da
žādos spēka laukos. Cdeņraža 
atoma un molekulas aprēķini. So 
aprēķinu modelēšana ar ESM. 
Kvantu mehānikas grūtības un 
neatrisinātās problēmas. 

Kursu var apgūt bez īpašas 
iepriekšējas sagatavotības (vai 
iepriekš apgūstot kādu citu kur 
su). Pēc tā apguves var turpināt 
studijas kursos «Kvantu lauku 
teorija» u. c. 

Ierosinu jau šodien katram pa
sniedzējam ķerties pie šādu ap
rakstu sagatavošanas, kuri rei
ze būs ari pašreklāma, kas kal
pos studentu brīvprātīgai piesais
tīšanai attiecīgā kursa studijām. 

Katra kursa apguve beidzas ar 
eksāmenu. Jāatzīmē, ka labās 
augstskolās students tiek eksami
nēts pilnā apmērā par visu ap
gūstamo kursu un tāpēc semes
tra laikā var būt līdz trīs eksa-
menācijām vienā un tajā pašā 
priekšmetā (kursā). 

Ievērojot to, ka students iein
teresēts apgūt doto priekšmetu, 
viņš pats vēlas, lai viņa zināša
nas tiktu pamatīgi un pēc iespē
jas pi lnīg i pārbaudītas (pretēji 
« l a imīgās bi ļetes» principam un 
lūgumiem atcelt eksāmenus mūsu 
konveijerizētajā sistēmā). 

Katru semestri students pats 
vai ar kāda padomdevēja (perso
nīgā kuratora) palīdzību izvēlas 

studējamos priekšmetus un par 
katra no tiem sekmīgu apguvi 
saņem noteiktu punktu skaitu 
(kredītu) . Principā students var 
pārtraukt turpmākās studijas jeb
kurā brīdī, kad viņš to turpinā
jumu vairs neuzskata par lietde
rīgu, saņemot apliecību par no
teiktu kursu apguvi . Savācot no
teiktu punktu skaitu, viņš var 
pretendēt uz īpašu nosaukumu 
Ieguvi : bakalaurs, maģistrs, dok
tors u. c. 

Studiju ilgums nav ierobežots. 
Tāpēc arī nav jēgas jēdzienam, 
piemēram, par sturmēšanu no
teiktā kursā (mūsu pašreizējā no--
z lmē ) , par pārcelšanu no viena 
kursa nākošajā, par atskaitīšanu, 
ja noteikti priekšmeti noteiktā 
gadā (kursā) nav apgūti (šodien 
— ja nav «nokār to t i » eksāmeni 
vai iegūtas ieskaites). T e nav ar ī 
iemesla runSt par pārslodzi 
(katrs izvēlas to atbilstoši savām 
spējām) vai pārāk zemām prasī
bām (arī paša i z vē l e ) , par «neva
j adz ī g i em» priekšmetiem utt. 

Šodienas t. s. bazmaksas izgl ī
tības apstākļos aprakstītā sistē
ma var likties nereāla. T ik tie
šām, kas tad ļaus pēc patikas 
i l g i mācīties? 

Tāpēc būtu pēdējais laiks iz
beigt lietot neloģisko terminu — 
«bezmaksas» izgl ī t ība. īstenībā 
par to taču kāds samaksājis. 
Maksātājs var būt pats students, 
kāds viņa sponsors (vecāki, radi. 
uzņēmums, kolhozs, kooperatīvs 

u. tml.) va i arī valsts. Jānosaka 
tikai, cik par ko Jāmaksā. Pasau
lē populārākā ir samaksa par 
katru studiju gadu atsevišķi, ne
atkarīgi no studiju Intensitātes 
un ilguma. Skaidrs, ka apmaksā
tājs, kā jau tas īpašniekam pie
nākas, noteiks kādus noteikumus. 

Atgādināšu, ka no augst
skolas vadības viedokļa studijas 
tiek pārtrauktas tikai tad, ja tiek 
pārtraukta to apmaksa. 

Domāju, ka katram saprotama 
augstskolas ieinteresētība turēt 
augstu savu audzēkņu iegūto ap
liecību, diplomu un atestātu 
prestižu. Tas, no vienas puses, 
izslēdz iespēju šos dokumentus 
iegūt bez pietiekoša zināšanu lī
meņa, bet no otras — augstsko
las ieinteresētību veidot dažādus 
atbalsta fondus tiem spējīgajiem 
studentiem, kas nonākuši studiju 
apmaksas grūtībās. 

Un nobeigumā — daži vārdi 
par diplomu (bakalaura, maģis
tra vai c itu) . T i em studentiem, 
kas vēlēsies Iegūt pašreizējos 
Vissavienības standarta augst
skolas beidzēju diplomus. būs 
jāmācās pēc līdzšinējām P S R S 
centralizēti noteiktajām prasī
bām, respektīvi, tāpat kā līdz 
šim. Sakarā ar to, ka šo diplo
mu satura noteikšana nav un ne
kad nebūs tieši mūsu augstskolas 
rokās, visiem pārējiem studen
tiem varēs tikt izdoti tikai īpaši 
mūsu augstskolas diplomi, bez 
P S R S kopējā likumdošanā ga

rantētajām tiesībām un Iespējām. 
Ceru, ka mūsu augstskolas 

( lokālos) diplomus visai drīz le-
glt imēs mūsu republikas valdība 
un tos ar laiku, kad kļūs skaid
ra to pietiekoša augstā kvalitā
te, atzīs citās republikās un 
ārvalstīs. 

Gribu atgādināt, ka. atšķirī
bā no daudzām citām valstīm, 
mūsu zemes «standartdiplomi» 
ir divām funkcijām — tie lieci
na par izgl īt ības līmeni un-reizē 
dod iespēju pildīt noteiktus dar
bus (Ieņemot amatus). Citās val
stīs augstskolas diplomam ir ti
kai pirmā funkcija, bet nav ot
rās. Tiesību pildīt noteiktu dar
bu (piemēram, strādāt par ār
stu, juriskonsultu, elektroinženie
ri u. tml.) speciālists iegūst tikai 
pēc stingras eksaminācijas at
t iecīgajā biedrībā (ārstu, Juristu, 
inženieru u. c ) . 

Kādas tiesības būs Jaunajiem 
«nestandarta» diplomiem? 
Skaidrs, ka tie būs izgl īt ības lī
meņa rādītāji. Sakarā ar to, ka 
pie mums pagaidām vē l nav 
praktizēšanas tiesību dodošās 
biedrības, vismaz daļēji jāsagla
bā ari otrā diploma funkcija. 
Domāju, ka tas vispirms attie
cas uz tiem diplomiem, kuru 
īpašnieki pretendēs uz darbu 
plašas publikas ( «masu » ) apkal
pošanas vai citās stingri regla
mentētās sfērās. No L V U beidzē
j iem tādi varētu būt, piemēram, 
nākošie skolotāji, juriskonsulti, 
grāmatveži u. tml. Uz viņiem 
(es personīgi domāju, ka tikai uz 
v iņ iem) jāattiecina zināmas īpa
šas «standartizētas» j eb obligā
tās prasības pret mācību priekš

metu (kursu) izvēl i . Pārē j iem 
speciālistiem. Jo sevišķi Ievēro
jot strauji mainīgās dzīves prasī
bas un mūsu mazās republikas 
daudzpusīgo prasību apmierinā
šanas nepieciešamību, šādas pra
sības varētu būt ļoti minimālas 
vai pat pilnīgi nebūt. 

Kāda jaunajā model ī izskatī
sies Universitāte? Tā būs mācī
bu iestāde, kurā nav studijas 
noteiktās specialitātēs, studenti 
nav «p ierakst ī t i » (iestājušies) 
noteiktās fakultātēs. T i e brīvi iz
vēlas studijām visu, ko vien šī 
augstskola piedāvā. T i e var pat 
atsevflšķus semestrus vai gadus 
pamācīties jebkurā citā augstsko
lā, brīvi atgriežoties studiju tur
pinājumam pie mums. Rīgas vai 
pat visas Latvijas apstākļos tie 
var atsevišķus priekšmetus (kur
sus) apgūt arī Jebkurā kalmiņ-
augstskolā. Bez tam studenti iz
vēlēsies ne tikai priekšmetus 
(kursus), bet ari to apguvi no
teiktā valodā (latviešu, krievu, 
angļu, vācu u. c ) . 

Protams, ka mūsu Universitā
tes uzdevums būs dot studentiem 
tās iespējas, kādas tie pieprasīs. 
Skaidrs, ka mēs to ne vienmēr 
spēsim. Tāpēc pi lnveidosimies 
visi kopā un katrs atsevišķi un 
izmantosim jebkura pretimnāko
ša cittautieša vai svešzemnieka 
palīdzību. Kā v ienīgā Universitā
te savā republikā, kļūsim par 
pasaules līmeņa augstskolu, kas 
pal īdz Jebkuram citam, kas Iet 
va i gatavojas Iet pa šo pašu ce
ļu! 

La i tā ari ir mūsu kopējā, tā
lā zva igzne! 

Latvijas Augstskola. 

Studiju grāmatiņa. 
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Reģistrācijas Xs 

D e k a n s : 

Visi nekad nevar zināt visu. 
Bet — vai tas maz vajadzīgs? 
Pa t v ienā specialitātē taču ne. 

Ja prakse ir patiesības kritē-" 
rijs, tad kāpēc runāt, piemēram, 
par kādreiz L U eksistējušo 
priekšmetu brīvas izvēles sistē
mu, nevis palūkoties, kā tas iz
skatījās dzīvē? Un pēc tam ap
svērt, va i un kas no tās būtu 
pieņemams tagad. 

Piedāvāju kop īg i ielūkoties 
mana tēva — Latvi jas Augstsko
las Fi loloģi jas un f i lozofi jas fa
kultātes pedagoģi jas nodaļas 
studenta studiju grāmatiņā. Stu
dents te ierakstījis priekšmetus 
un pasniedzējus. 1921./22. m. g. 
I semestrī tie bija šādi: 1) lat
v iešu literatūras vēsture — prof. 
Lautenbahs, 2 ) latviešu valodas 
propedagoģiskais kurss — doc. 
Blesse, 3 ) pedagoģi jas vēsture 
— doc. Kauliņš, 4 ) vācu valoda 
— doc. Zariņš, 5) pedagoģi jas 
seminārs — doc. Kauliņš, 6 ) 
v ispārējā pedagoģi ja — doc. 
Dauģe, 7) ievads tautsaimniecī
bā — prof. Balodis, 8) latviešu 
valodas metodika — doc. Kau
liņš, 9) dziedāšanas metodika — 

lekt. Graubiņš, 10) angļu valo
da — prof. Vilsons, 11) vispā
rējā psiholoģija — doc. Dāle. 

Sarakstu parakstījis dekāns J. 
Endzelīns. 

Pēc tam students izvēlē j ies, 
kurus no piedāvātaj iem priekš
metiem kārtos. Sai gadījumā tie 
bijuši 1., 4.. 5., 7., 9. — tātad 

apmēram puse. Pasniedzēju atzī
mēs par priekšmeta nobeigšanu 
redzams, ka tie nav kārtoti se
sijas veidā. Dažkārt otrā semes
tra priekšmets nokārtots agrāk 
par pirmā semestra priekšmetu. 
Līdzīga aina ir citos gados, kur 
minētajiem pasniedzējiem pievie
nojas tādi pazīstami vārdi kā 
doc. Zālīte — Latvi jas vēsturē, 
lekt. Adamovičs — Latvi jas 
ģeogrāf i jā, lekt. Egl īts — latvie
šu literatūras vēsturē un citi. 

I I semestrī no piedāvātajiem 
9 priekšmetiem nokārtoti 5. III 
semestrī no 12 — 4, IV semes
trī no 11 — 8. 

Fakultātes izdotajā beigšanas 
apliecībā, ko parakstījis dekāns 
P. Smits, teikts, ka J. Jansons ir 
nodaļu beidzis un «studiju laikā 
nolicis eksāmenus šādos priekš
metos ar šādām sekmēm» . Seko 
priekšmetu uzskaitījums. 

Un tagad padomāsim. Ac īm
redzot citi šīs pašas nodaļas stu
denti no piedāvātajiem priekšme
tiem izvēlējās citus — sev tuvā
kus. Tomēr augstskola nediferen
cēja vienu absolventu tādēļ par 
vairāk sagatavotu nekā otru. 
Skolotājs, tāpat kā ārsts, lielā 
mērā zināšanas pi lnveido prak
tiskā darbā. Tāpēc obligātai 
priekšmetu apgūšanai, šķiet, lr 
mazāka nozīme, nekā dziļas in
tereses radīšanai par specialitā
ti, kas pie brīvās izvēles sistē
mas, manuprāt, ir efektīgāka. 

Augstskola taču nav aicināta 
sagatavot ci lvēku visiem dzīves 
gadī jumiem. Tā izkopj spējuša
jos gadījumos orientēties un pie
ņemt lēmumus. Vai tā nav patie
sāka izgl ī t ība, nekā noteiktu zi
nāšanu kvantums? 

A I V A R S J A N S O N S 

NOZĪMES NOZĪME 

IVnirdzrjs, 
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Latvijas Republikas laikā Uni
versitāte izdeva 8858 latus pa
sniedzēju amata tērpu (talāru) 
un galvas segu iegādei. Pa r 
šiem un citiem akadēmiskajiem 
simboliem informēja «L i teratūra 
un Māks la » (04.02.89. ) . Nele-
bilstot pret talāriem un frakām, 
ja akadēmiskā doma iestāsies 
par tiem, jāatzīst, ka viņu lieto
šana būs ļoti Ierobežota. Jau to
reiz talārus lietoja v ien īg i svinī
gos gadījumos. Universitātes l ie
las Jubilejas ir pagājušas un tik 
drīz atkal nebūs. Pašreizējā — 
lietišķi steidzīgajā laikā — par 
piemērotu svinīgu gadījumu, kad 
uzposties, talāros, varētu uzskatīt 
v ienīg i absolventu izlaidumu. 
Reiz i gadā. Maz. 

Nepieciešama pieticīgāka aka
dēmiskā simbolika, ko varētu 
lietot, ve icot Ikdienas akadēmis
ko darbu. Par tādu simboliku 
varētu kļūt Universitātes nozī
mes. Pēc mūsu domām tās jāvei
do ar v ienot iem elementiem čet
rās pakāpēs. 

Miniatūro nozīmīti piešķirtu 
studentiem, kad i r paveikts aka
dēmiskais «pusce ļš » , t. i., 6. se
mestrī vai tā beigās. Normālo — 
ka parasts — augstskolu beidzot. 
Dārgmetāla nozīmes — iegūstot 
zinātnisko grādu: zinātņu kandi
dātiem un maģistriem — sudra
ba, doktoriem — zelta vai ap
zeltītu. 

Akadēmiskās nozīmes varētu 
veidot, izmantojot vēsturisko Lat
vijas Universitātes nozīmi. Tajā 
būtu jāizdara divas izmaiņas. 
Kamēr nav sagaidāma vienprā
tība par republikas ģerboni, tas 
jāaizstāj ar Universitātes ģer
boni (ozolu) . Jāizskata savā lai
kā izteiktās piezīmes par nozī
mes māksliniecisko veidolu. Pēc 
manam domām, piezīmes varēja 
izsaukt burtu LU veidojums, 
kurš izjauca vertikālo simetriju. 
Lai to novērstu, ģerboni varētu 
novietot nozīmes vidū. L īdz ar 
to devīz i «Scient iae et patr lae» 
uz baltās romba apmales varētu 
izlaist, jo tā jau ir ģerboni. 
Variants: uz apmales atkārtot 
devīz i latviešu valodā; tad uz 
romba apakšmalām jāl iek «La tv i 
jas Universi tāte» . Ja baltmetāla 
un sudraba nozīmes neatšķirtos 
pietiekami uzskatāmi, tad varētu 
noteikt, ka vainadziņš romba 
virsotnē lietojams tikai divu aug
stāko pakāpju nozīmēm. 

Nozīmes, īpaši dārgmetāla, va
rētu Iegādāties no personīgiem 

* L U absolventa nozīme. 

l īdzekļ iem, uzrādot darba aplie
cību un att iecīgo diplomu. Skiet. 
ka te nevarētu rasties problēmas, 
j o zelta gredzenus un kulonus 
iegādājas, uzrādot vizītkarti . 
Turklāt katram vajadzētu Jaut 
iegādāties l īdz trīs nozīmēm, lai 
mainot apģērbu, v ienmēr neva
jadzētu pārvietot nozīmi. 

Akadēmiskās nozīmes būtu ie
teicams nēsāt v ienmēr, kad ve lc 
akadēmisku darbu, piemēram 
lekcijās. Tās nevajadzētu u z S 
ka rotaslietu vai, vē l sliktāk -
ka akadēmiskās dzīves militarl-
zāciju. piešķirot dienesta pakā-
Pf !- Akadēmiskā nozīme vis
pirms simbolizētu darba kvalitā
ti, aicinātu, pat uzliktu par pie
nākumu veikt akadēmisko darbu 
n o i I m , e l

J atbilstošā līmenī. T ikai 
tad, kad akadēmiskais kolektīvs 
uztvers nozīmju un darba kvali
tātes sakarību, nozīmes iegūs 
savu īsto vērtību un to īpašnie
ki — pelnīto autoritāti. 

Akadēmisko nozīmju lietoša
nai Jābūt brīvprāt īgai . Ka Izriet 
no Iepriekšējā, nozīmi varētu ne-
plespraust, jūtot, ka zināmu ap
stākļu dēļ (slikta veselība, ģ ime
nes nelaime, u. c.) nevarēs dar
bu izpildīt sev raksturīgā l īmenī. 
Tas būtu kluss lūgums būt iecie
t ī g i em. Jo c i lvēki v ien visi esam. 

O Ļ Ģ E R T S K R A S T I Ņ S , 
profesors 
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» DANDARU « 
br īnumanie piedzīvojumi 

fflffiUKft... 
Esam klāt. Joprojām līst. Vi

si skriešus iemūkam vasarnīcas 
tipa hotelī , t iek sadalītas atslē

gas un ieņemtas labākās istabas. 
Daži v ē l pagūst pamanīt, ka tur
pat blakus ir baseins, cit iem 
svar īgāks šķiet restorāniņš uz 
stūra. 

Stāsta, ka ceļojumā veikšo
ties, ja kaut kur nebūt ierodoties 
l īst lietus. Mums tas solīja ne 
v ien ve iksmi, bet grandiozus pa
nākumus. 

Bransonā ļoti daudz dažādu 
izklaidēšanās iestādījumu, j o tas 
ir slavens tūrisma rajons. Kā 
stāsta v ietē jā teika, sava esot at
nākusi tā: kalnos esot dzīvoj is 
kāds ļoti dīvains c i lvēks, kurš 
pierakstī j is v ietē jos nostāstus un 
teikas. Viņš kl īdis no mājas uz 
māju, un viņu saukuši par Kalnu 
Ganu. Visbeidzot viņš uzrakstījis 
grāmatu. Ļaudis, to izlasījuši, un 

nolēmuši pārcelt ies tur uz dz īv i . 
V ide ir ļoti skaista, silts, daudz 
mežainu pauguru. Sim rajonam 
pāri esot gājuši indiāņi uz re
zervātiem. Viņi esot gaidī juši, 
kad upē iestāsies atplūdi; šai lai
kā daudzi mira no slimībām un 
bada, tāpēc šajā novadā ir daudz 
indiāņu kapu vietu. Mēs diem
žēl neredzējām nevienu. Sls pu
ses iedzīvotājus sauc par ozar-
klem. Pa r v iņ iem amerikāņi zo
bojas kā mēs par malēniešiem. 

Tādu « i n n u » (mazu viesnīci
ņu) kā mūsējā, šeit ir daudz. 
Mūsu turpmāko koncertu vieta 
— _«Silver Dol lar C i t y * — sav
dabīgs brīvdabas muzejs ar pilsē
tas panorāmu. Pi lsēta dz īvo no 
agra rīta l īdz pat vakaram. Ka
lējs — nokvēpis, sirmu bārdu, 
l ie lām, stiprām rokām rīkojas ap 
sakaitētu dzelžu gabal iem. Katrs 
var pieiet tuvu, aptaustīt kalēju, 
izpētīt visus viņa būdas stūrus 

un kaut ko gatavu nopirkt. Ad i -
nieki rūtainos kovboju kreklos 
un adas bezročos, lielas skoteles 
apjozuši, tepat acu priekšā pie
gr iež apavru līstītes, slīpē zoles, 
darina adas jostas un maciņus. 
Viņi lāpīja ar ī mūsu pastalas, 
kuras caurumojas diezgan bieži. 
Kādā no ēkām notiek taustāma 
maizes cepšana, ir Iespēja novē
rot šo procesu no « a » līdz « z » , 
var iegadāties recepšu grāmati
ņas, maizi, miltus. Apkārtnē esot 
kādreiz daudz cirsti un zāģēti 
meži , tapec kadā no ēkām cil
vēks, kuram i r mākslinieka dvē
sele, apglezno vissīkākos dzelzs 
žagus un pastkastes ar sentimen
tāliem dabas skatiem. Mēs i lg i 
trinamies apkārt, mēļojam ame
rikāņiem svešā valodā, l īdz bei
dzot laipnais zīmētājs aicina mūs 
blakus un ļauj pēc visiem šīs 
gleznošanas l ikumiem apgleznot 
pašām savu zāģi . Tā zem rokas 
iznirst putojošs ūdenskritums, 
rudenīgu koku ieskauts. Jā, va
rēja arī apskatīties, kā ar neap-
gleznotiem zāģiem to malku 

SILVER DOLLAR CITY 

grieza. A r ī sveču liešanas un 
griešanas procesam sekojām ar 
lielu interesi — neiedomājamas 
un ļoti raibas krāsas un skais
tas, romantiskas (ne salkanas), 
v i j īgas formas. Bija iespēja arī 

vizināties vietējā vi lcienā un ap
meklēt pazemes alu, kurā ir ne
aprakstāmi ūdens un laika vei
dojumi iz zemes un akmens. 

Holandiešu koka tupeļu gr ie
šana saistīja ne tikai mūsu, bet 
ari pašu amerikāņu uzmanību. 
T ie nav īpaši ērti apavi — ti
ciet man, taču paši holandieši 
(mūsu sadzīves kaimiņi katru ritu 
mūs modināja ar koka tupeļu 
klaboņu viesnīcas kāpnēs. Vē l vi
ņi demonstrēja smalki darinātus 
tamborējumus un stabules, kuras 
pagatavot Iemanījās ar ī dažs 
labs no mūsējiem. Vietējos tau-

Olde 
Country 

tastērpos ģērbušies, v ie tē j ie ce
pa un vārīja, grieza, pūta un el
sa — ta rezultātā tapa pikantas, 
bet sensenas maltītes, skaistas 
glazēs smalki sudraba ve idojumi, 
saldas konfektes, suvenīri no 
skaidām, v i rvēm, akmeņiem, rai
bi māla podi un vāzes . . . un tā 
tālāk. 

Tadā v idē mes dzīvojām. Ie
manījāmies pateikt, kā sauc, no 
kurienes esam un kas esam. 
Amer ikāņi ar smaidu apliecina 
savu labvēl ību un nesīkumojas. 
Viņi mī l ciemiņus. 

Brokastis pārliecinājāmies, ko 

nozīmē ārzemju romānos lasītā 
frāze: mes ēdam augļus. Citiem 
ēdieniem uzmanību nepievērsām. 
Galvenokārt — apelsīni, banā
ni, zemenes, v īnogas, ananāsi, 
persiki, arbūzi, melones, ābolļ un 
bumbieri. Brīvajā laikā mēs 
plunčājamies baseinā, izbaudījām 
mini-bobsleja šļūcamtrasi, pa ku
ru slaidā vēzienā vis i pēc kārtas 
iekuļas ūdeni. (Tādu pie mums 
esot uzbūvējis Rubika k-gs Ķīš
ezera krastā) . 

P i rmais koncerts Amer ikā bi
ja Ņujorkas lidostā, bet otrais — 
lūk, pirmās dienas vakarā «sud
raba dolāra pi lsētas» lielajā es
trādē. Apstākļ i mūs nepārsteidz. 
Vienīgais , par ko jābrīnās — 
milz īgais skatītāju vietu dau
dzums. Esam atbraukuši piedalī
ties Starptautiskā folkloras fes
t ivālā. Uzaicināti vē l daudzi ko
lekt īv i no Eiropas — uzmanīgie 
un elegantie franči ar brīnumai
ni skanīgo valodu, tirolieši — 
ļoti simpātiski puiši un vareni 
dziedoņi, austriešu kolektīvs, kur 
puiši ģērbt i bifeļādas šortos un 
baltās pusgaras zeķītēs ar bum-
buhšlem, viņi arī dejas laikā 
azartiski sper viens otram pa sē
žamvietu, turki, kuru tērpi oran
žās un dzelteni karstās krāsās, 
jutas visnotaļ dīvaini tik jaunā 
zemē kā Amer ika . Ir arī dienvid
slāvi , brāļi igauņi un vē l «Spr i -
gu l l t i s » no aLtviJas. Festivāla 
organizētāju mērķis esot bij is 
saaicināt visu tautu pārstāvjus, 
kuras vienas no pirmajām pār
stāvēja Eiropu Amer ikā 1 6 . — 
17. gadsimtos. _ 

(Turpmāk vē l . ) 

P A C E Ļ O S I M K Ā J Ā M 

ŠOREIZ LIEPĀJAS PUSE 
Vispirms gr ibu atvainoties par 

drukas kļūdu Araišu maršrutā 
iun nedaudz uzlabot garastāvok
li . P ro t i , no Ara išu autobusu 
pieturas l īdz baznīcai ir nevis 
2,0, bet gan 0,2 km un l īdz ka
p iem — 0,7, nev is 7,0 km. 

Nākošo pastaigu visērtāk sākt 
no Liepāļjas autoostas. Iekāpjot 
Nīcas autobusā. Ja pirksi biļeti , 
tad l īdz Bernāt iem. 

1. Llepfijas ezers redzams 
kreisajā pusē. Taču no autobusa 

,nav obl igāt i jā i zkāpj , j o par 
ezenu rakstīts ir daudz. A tgād i 
nāšu, ka tajā ieplūst plašs kana
lizācijas ūdeņu sortiments. Zinā
tāji stāsta, ka ezera krastā ir 
atradies « P ē rkoņakmens » (ap
rakstījis K. Gr īvnieks 1831. ga
dā) — l ielākais Latv i jas dižak
mens. Tā apkārtmērs pārsniedzis 
30 metrus. Iespējams, ka l ielce
ļa segumā ir šī akmens šķembas. 

2., 3. Bernā
ti. Jūras kras
tā p ie Liepājas 
gadsimta sāku
mā izveidojās 
nelielas kūr
v ie tas . Paz īs
tamākā no tām 
— Bernāti . 
Laika gaitā pa
rastos atpūt
niekus nomai
nīja Padomju 
bruņotie spēki. 
Nu jau labu 
laiciņu t ie 
va i r s šeit ne-
saimnieko. Tā
dējādi , armija 
gandrīz va i 
pelnījusi labu 
vārdu, j o no
sargājusi jū
ras krastu no 

Vissavienības 
nozīmes kūror
t a Ierīkošanas. 
P a r Bernātu 
ziedu la ik iem 
v a r palasīt ve 
cajā, labajā 

konversāci jas 
Vārdnīcā. 

N o neatka
rības la ik iem 
te atjaunots J. 
Čakstes piemi
nekl is , (atro
das apm. 0,6 
km pa ceļu uz 

* Nīcas baz
nīcas goda 
vārti. 

jūras pusi, pa labi uz kāpas. N o 
ceļa augšup ved neuzkrītošas ko
ka trepītes.) Ja turp iesi pace ļu , 
tad jūras krastā uzskriesi virsū 
draudošam uzrakstām « P o g r a -
ņičnaja zastava, vhod strogo za-
preščon» . Tas piekalts pie robež
staba. Ejot gar jūru uz Klai
pēdas pusi, var redzēt, kā jūra 
izskalo piekrastes kāpas un me
žu. 

4. Rolātu baznīca — lielisks 
piemērs tam, ko nozīmē saim
nieks un ar kādu mīlestību, bet 
reizē prakticismu veidota vien
kāršās baznīcas teritorija. 

Nīca — L P enciklopēdijā tai 
atvēlētas veselas trīs (!) rindi
ņas. Apmēram — 0,000289% no 
enciklopēdijā esošas informāci
jas. Kapitāl istiskajai Francijas 
Nical ir ierādīta sešas reizes lie
lāka vieta šai i z d e v u m ā . . . Sī
kāk par mūsu Nīou var uzzināt 
tās muzejā. 

P irms d iv iem gadiem vietē jai 
apt iekai apritējja 100 jubileja 
(1887 . ) . N o 1910. gada te strā
dāja medicīnas doktors Heinrihs 
Flešers. 

Ciemam bija raksturīgas brū
nas mājas ar baltiem slēģlem un 
meldru jumtiem. Nīcas Lejnieku 
pamatskolā par Skolotāju strādā
ja v iens no izcilākajiem prozas 
meistariem Jēkabs Janševskis. 

Vānds « n ī c a » dažādos Latvi
jas novados nozīmē — vieta 

L/£PM0 

* Rolātu baznīca. 

straumes (upes) lejtecē. Pašreiz 
— Bārtas lejtece. 

5. Centrā uzstādīta akmens 
piemiņas zīme, kas atgādina, ka 
no šejienes uz Sibīri ju aizvesti 
240 tuvējo ciemu iedzīvotāj i . 

6. Baznīcai pēdējā kara laikā 
tika sagrauts tornis. Vē lāk gan 
tai « pave i cās » — ar silikāta ķie
ģe ļ i em piel ipināja dažas ļoti va
jadzīgas tepas, iesprauda cauru-

. li (skurstenis) un . . . tapa sko
las sporta zāle. Vē l arvien skola 
.iztiek ar sporta — baznlcnamu. 
Katru otro svētdienu te mācītājs 
vada arī dievkalpojumu . . . Jā
atzīmē, ka akustika sporta zālē 
tiešām ir l ieliska. 

R I H A R D S P L I V C S 

* «27. zept. 1924. g. Valsts 
prezidents J. Čakste teica: « T e 
ir jābūt kūrortam!»». 

Bernāti, piemineklis J. Cak-
stem. 
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